### 天山云杉种群分布格局

刘贵峰<sup>1,2</sup> 丁 易<sup>2</sup> 臧润国<sup>2\*\*</sup>,郭仲军<sup>3</sup>,张新平<sup>3</sup>,成克武<sup>4</sup>,白志强<sup>3</sup>,巴哈尔古丽•阿尤甫<sup>3</sup>

<sup>1</sup>内蒙古民族大学农学院,内蒙古通辽 028000; <sup>2</sup>中国林业科学研究院森林生态环境与保护研究所国家林业局森林生态与环境重点实验室,北京 100091; 3新疆林 业科学院森林生态研究所. 乌鲁木齐 830000: <sup>4</sup>河北农业大学园林与旅游学院. 河北保定 071000

Distribution patterns of *Picea schrenkiana* var. tianschanica population in Tianshan Mountains.

LIU Gui-feng<sup>1,2</sup>, DING Yi<sup>2</sup>, ZANG Run-guo<sup>2</sup>, GUO Zhong-jun<sup>3</sup>, ZHANG Xin-ping<sup>3</sup>, CHENG Ke-wu<sup>4</sup>, BAI Zhi-qiang<sup>3</sup>, AYOUFU Bahaerguli<sup>3</sup>

<sup>1</sup>College of Agronomy, Inner Mongolia University for the Nationalities, Tongliao |028000, Inner Mongolia, China; <sup>2</sup>State Forestry Administration Key Laboratory of Forest Ecology and Environment, Institute of Forest Ecology Environment and Protection, Chinese Academy of Forestry, Beijing 100091, China; Institute of Forest Ecology, Xinjiang Forestry Academy, Urumgi 830000, China; College of Landscape Architecture and Tourism, Agricultural University of Hebei, Baoding 071000, Hebei, China

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

全文: PDF (382 KB) HTML (1 KB) 输出: BibTeX | EndNote (RIS) 背景资料

#### 摘要

选择新疆天山山脉不同经度的5个地点(昭苏、巩留、乌苏、乌鲁木齐和哈密)的天山云杉林进行垂直样带调查,应用理论分布模型和 聚集强度指标对天山云杉种群分布格局进行研究.结果表明:天山云杉种群格局整体上呈集群分布,不同发育阶段和不同海拔高度对 其分布格局和聚集度均有不同程度的影响. 随着径级的增大或年龄的增加, 天山云杉种群的聚集度降低;不同海拔高度天山云杉都呈 现出在高海拔聚集度最大的分布趋势.

关键词: 天山云杉 种群 分布格局 海拔梯度

Abstract:

A vertical transect investigation on Picea schrenkiana var. tianschanica forests was conducted at five different longitudinal sites (Zhaosu, Gongliu, Wusu, Urumqi, and Hami) in Tianshan Mountains, and the distribution pattern of P. schrenkiana var. tianschanica population at each site was analyzed based on theoretical distribution model and aggregation intensity index. On the whole, the P. schrenkiana var. tianschanica population in Tianshan Mountains presented a clumped distribution, and the distribution pattern and clustering intensity were affected by the developmental stages of stem and the ranges of altitude to some degree. The clustering intensity increased with the increasing size (DBH) or developmental stage of stem, and had the highest values at high altitudes

Key words: Picea schrenkiana var. tianschanica population distribution pattern altitudinal gradient

#### 服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- **▶** RSS

作者相关文章

# 引用本文:

- . 天山云杉种群分布格局[J]. 应用生态学报, 2011, 22(01): 9-13.
- . Distribution patterns of Picea schrenkiana var. tianschanica population in Tianshan Mountains. [J]. Chinese Journal of Applied Ecology, 2011, 22(01): 9-13. 链接本文:

http://www.cjae.net/CN/

http://www.cjae.net/CN/Y2011/V22/I01/9

## 没有本文参考文献

区余端, 苏志尧, 李镇魁, 林义辉. **地形因子对粤北山地森林不同生长型地表植物分布格局的影响**[J]. 应用生态学报, 2011, 22(05): 1107-1113.